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A Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület közéleti, kulturális lapja
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Megkésett	pedagógusnapi	köszöntés
Pedagógusnapot ünnepelni mindig örömteli ese-
mény. Ez a nap főhajtás a pedagógusi hivatás előtt, s 
köszönetnyilvánıt́ás a felelősségteljes, sokszor erőt 
próbáló, de gyümölcshozó munkájukért.

A	nagy	orosz	író	Lev	Tolsztoj	így	írt:
“Ha egy pedagógus szereti a munkáját, akkor jó 
pedagógussá válik. Ha szereti is a tanulóit, akkor 
még jobb pedagógus lesz. Ha pedig egyesıt́i önmagá-
ban munkájának, s tanıt́ványainak szeretetét, akkor 
tökéletes pedagógusról beszélhetünk.”  

A magunk egyszerű megfogalmazása szerint, és 
tapasztalata alapján azt mondhatjuk, hogy a jó 
pedagógus észrevétlenül örökre beköltözik a lel-
künkbe, az emlékezetünkbe, gondolatainkban újra 
és újra megjelenik egy-egy tanıt́ása, intelme. 

Ahogy megtartjuk a gyermeknapot, anyák napját,  
nőnapot, úgy gyermekeink életének meghatározó 
szereplőiről sem szabad megfeledkezni. A peda-
gógusok a tudás mellett erkölcsi tudnivalókat is 
igyekeznek átadni a gondjaikra bıźott gyermekek 
számára, ápolják lelküket, összetartó közösségeket 
formálnak, és vezetnek. Nem csak a tananyagot 
adják le, hanem nevelnek, felkészıt́ik az életre a 
gondjaikra bıźott diákokat.

Még patetikusabban fogalmazva: lámpásként vilá-
gıt́ják meg azt az utat, amelyik a rábıźott ember-
palántákat céljaik eléréséhez vezeti.

Ők	maguk	mondják	saját	hivatásukról:	
„Nincs még egy munka, ahol ilyen nagy hatása lehet 
egy-egy jó, vagy jókor, esetleg egy-egy rosszul, vagy 
rosszkor kimondott szónak. Nincs még egy munka, 
amely ennyi azonnali sikerrel kecsegtet, és nincs 
egyetlen munka sem, amelynek a valódi hasznát 
csak évek, esetleg évtizedek múlva láthatjuk.”
S, hogy munkájuk méltatása ne legyen ennyire érze-
lemdús, ıḿe egy szárazan hangzó, de igaz megálla-
pıt́ás: 
Ahol jók a pedagógusok, ott jól működik az iskola, a 
társadalom pedig értékrendjében, munkájában, gaz-
dálkodásában is sikeresebb lesz.

Köszöntsük hát utólag is a balatonföldvári Gróf 
Széchényi Imre A� ltalános Iskola, a Ránky György 
Zeneiskola és a Mesevár O� voda pedagógusait, tiszte-
legjünk a munkásságuk előtt.
Még akkor is, ha a fülünkbe cseng az önvallomásuk: 
a	 valódi	megbecsülés	 számukra	 a	 gyerekektől	
érkező	hála	és	szeretet…

Hiába gyújtasz fényt annak, aki nem akar látni.Hiába gyújtasz fényt annak, aki nem akar látni.



A rossznyelvek szerint a saját születésnapjára 
„időzítette“ a település születésnapjaként 
számon tartott Földvár Fesztivált, pedig csak a 
sors furcsa játéka: Balatonföldvár fürdőtelep 
alapítása – bár negyvennégy évvel korábban, de 
ugyanazon a napon történt, amikor a város első 
polgármestere született. Berkes László 2020. 
június 14-én lett volna 80 éves. 1990-től 2002-ig 
tartó vezetése idején Balatonföldvár várossá, majd 
térségi központtá vált.  A déli part zöld ékszerdoboza 
európai virágosítási díjat hozott el Franciaországból, 
jelentős vagyongyarapodás, sorra nyert perek, és nem 
egyszer országos visszhang kísérte az általa vezetett 
csapat munkáját.

1990. őszén Balatonföldváron is új időszámítás kezdő-
dött. A rendszerváltás utáni, első képviselő-testület 
megalakulását követően a település szó szerint, és átvitt 
értelemben is virágzásnak indult. Több, mint tucatnyi 
intézmény és önkormányzati tulajdonú, vagy az 
önkormányzat közreműködésével megújuló ingatlan 
kapott méltó külsőt. Felújították a polgármesteri hiva-
talt, az általános iskolát, az óvodát, a takarékszö-
vetkezetet, a postát, több üzletházat, a gyógyszertárat. 
Felújított épületet kapott a rendőrség, megépült a 
közösségi ház, a Jubileumi tér, jelentősen bővült és 
korszerűsödött az orvosi rendelő, és a térség egész-
ségügyi ellátását szolgáló eszköz- és járműpark. Létre-
jött a helyi televízió, megnyitotta kapuit a település saját 
zeneiskolája. A település büszkeségévé vált a fúvós-
zenekar. A Balaton-part egyik emblematikus kikötője 
lett a felújított, és virágosított földvári kikötő. 
Megkezdte munkáját a Tourinform iroda, a gondozási 
központ, évente út- és járdafelújítások történtek. A 
település megvásárolta a Balaton Klub egykor patinás 
épületét, Földváré lett a Juventus szálló és a kertmozi. A 
Gamesz munkatársai fáradhatatlanul gondozták a 
növekvő zöldfelületeket és virágágyásokat. Földvár 
követendő példává vált rendezettségével és pati-
katisztaságával, az országban elsőként kihelyezett 
virágoszlopokkal és a villanyoszlopokon burjánzó mus-
kátlival. Országos és európai díj volt a rendezettség 
elismerése. Ingyenessé vált a korábban fizetős Keleti és 
Nyugati strand. A város a teljes területén ingyenes 
parkolókkal várta vendégeit. 
A lélekemelő környezetben a társadalmi és kulturális 
élet is gazdag táptalajt kapott: új fesztiválok, országos 
jelentőségű komolyzenei események ívelték át a sze-
zont. Helybeliek sokaságának látókörét és kapcsolatait 
bővítették a hat ország településeivel ápolt nemzetközi 
együttműködések. 
Amiről talán kevesebb szó esik: a pénzt akkoriban sem 
lapátolták be az ablakon. Balatonföldvár országos 
visszhangot kiváltó perekben érvényesítette a település 
jogait, így tett szert kimagaslóan gyarapodó vagyonra a 

 

Nem ez az egyetlen, és nem is a legemlé-
kezetesebb esete annak, amikor a Balaton-
földvár akkori vezetése elment a falig az 

igazság képviseletében. A privatizációt követően 
Földvár az országban elsőként érvényesítette a 
belterületi földek értékének megfelelő vagyonré-
szesedés átadásához fűződő jogait. A „Tocsik-ügyként“ 
elhíresült eljárás előzményeinek leírására számve-
vőszéki jelentés készült annak idején, amely külön 
említi Berkes László szakmai felkészültségét, melynek  
köszönhetően Földvár azonnal fellépett az érdekei 
érvényesítéséért a vagyonkezelővel szemben. Balaton-
földvár minden pert megnyert, és jelentős vagyonra tett 
szert úgy, hogy az akkori híradások szerint a kifizetett 
ügyvédi költség elenyésző volt más önkormányzatok 
ezirányú kiadásaihoz képest.

A kép, amely Balatonföldvár több megyei és regionális 
tisztséget betöltő, egykori első emberéről kirajzolódik, 
egy kemény főnök, az egymást követő kormány-
zatokkal sorra szembeszálló és a pártok felkéréseit 
kivétel nélkül visszautasító „fenegyerek“, elszánt 
vitapartner és felkészült szakmai vezető benyomását 
kelti. E sorok írója számára pusztán egy harcosét. A 
harcosok mellett pedig sohasem könnyű. Nyitottság, 
folyamatos önreflexió, tisztesség és alázat nélkül 
kibírhatatlan, ha mellettünk egy másik folyamatosan a 
nagyobb ellenállás irányába megy. 
Bár Balatonföldvár rendszerváltást követő történeté-
nek első, emblematikus évtizede elválaszthatatlanul 
köthető egy vezetőhöz, képviselőtársaihoz és munka-
társaihoz, a mi feladatunk mégsem pusztán annyi és 
nem is elsősorban az, hogy egy személyre emlékez-
zünk. Kassai Lajos lovasíjász mondta: „nem az ősöket 
kell követni, hanem azt, amit az ősök követtek“. Berkes 
László szűkebb és tágabb hazájáért és azért végezte 
munkáját, hogy Balatonföldvár, Somogy megye és 
Magyarország egy szebb, jobb és élhetőbb hellyé 
váljon. Élete egy szellemiség, egy értékrend apró le-
nyomata a bolygó egy aprócska pontján.Mégis a leg-
több, amit egy ember megtehet élete során: a tőle telhe-
tő legtöbbet adja azért, amiben hisz. Berkes László 
abban hitt, hogy a közérdek mindig előrébb való az 
egyéni érdeknél. Hitt abban, hogy az egyetlen járható út 
a tisztesség és a becsület útja. Hitt abban, hogy egy-
másért vagyunk és csak együtt fejlődhetünk egy emberi 
léptékű és a természetet is tisztelő úton, amely nem a 
korlátlan növekedés és önzés útja, hanem a felelős-
ségvállalásé. Nem a szavaké, hanem a cselekedeteké.

város. A kezelői jogról szóló felszólalás 
nyomán lett a településé a kilencvenes években 
egyebek mellett a benzinkúttal szembeni 
terület a magasparton, a Keleti strand egy része 
és a Kemping utcai területek. 

F.T.

Virágokról,	fákról	és	más	értékekről
Nyolcvan éve született Balatonföldvár első polgármestere



Herényi Károly - egyesületi elnök

ź Milyen stratégiát alakított ki a város vendégforgalmának 
növelésére tekintettel a pandémia miatti helyzetre ? 

Tisztelt	Polgármester	Úr!	

Igyekeztünk a közvéleményt leginkább foglalkoztató témákat 
civilizált formában megfogalmazni, és az arra érkező tárgy-
szerű válaszokat előzetes szándékaink szerint változtatás 
nélkül megjelentetjük.

A visszajelzések alapján a lakosság kedvezően fogadta a 
megjelent ıŕások hangvételét, tartalmát.
De természetesen tudjuk, hogy akkor lehetünk csak teljesen 
objektıv́ek, ha a történtekről, a folyamatokról más szemszögből 
elmondott nézeteket is közvetıt́jük az emberek felé.

ź Miután június másodikával nyitottak az óvodák és az iskolák, 
ezzel egy időben városunk önkormányzata hány Covid tesztet 
végeztetett el, különös tekintettel a pedagógusokra, óvónőkre, 
dajkákra és az intézmények technikai alkalmazottjaira?

Bıźunk benne, hogy a mindannyiunk számára lényeges átlát-
ható közéletünk megteremtése érdekében végzett tevékeny-
ségünket méltányolod, és magad is fontosnak tartod a válasz-
tópolgárok tájékoztatását.

Kedves	Huba!

Amint valószıńűleg közvetett, vagy közvetlen úton értesültél 
róla, az Egyesületünk által kiadott 900 példányban megjelenő 
ingyenes havi újságunk a Mosolygók Lapja immár 6 alka-
lommal foglalkozott többek közt városunk közéletével, benne 
kiemelten a városvezetés, a polgármester munkásságával.

Ebből következően, mind magunk, mind a balatonföldváriak 
megtiszteltetésnek vennénk, ha az alábbi kérdésekre vála-
szolnál, kifejtenéd, hogy te hogy látod a dolgokat?

Igyekeztünk kritikusak, de tárgyilagosak lenni, és főleg 
kulturált hangnemben ıŕni.

Főleg a hivatalos álláspontok közlése fontos, jelesül a polgár-
mester véleménye.

ź Általában miként kívánja elérni a város vonzóbbá tételét más 
balatoni településekhez viszonyítva? 

Válaszaidat előre is köszönjük.

Az	alábbi	levélben	interjút	kértünk	városunk	polgármesterétől.	Szerettük	volna,	ha	közérdekű	dolgokról	elmondja	a	
véleményét,	válaszol	az	itt	olvasható	kérdéseinkre,	melyek	sok	balatonföldvári	állandó	lakost	és	nyaraló	tulajdonost	
érdekelhet.	Sajnos	mind	a	megkeresésünkre,	mind	a	kérdéseinkre	néma	csend	volt	a	válasz.	Értjük	mi,	és	tudomásul	
vesszük,	hogy	nem	akarnak	rólunk	tudomást	szerezni,	de	ha	ugyanezt	gondolják	a	város	lakóiról	is,	akkor	ott	már	
nagy	a	baj!

ź Tervezi-e, hogy a korábbi gyakorlathoz hasonlóan havonta, 
vagy kéthavonta a polgármesterként beszámoljon a város nyilvá-
nossága előtt, a fontosabb döntésekről és a tervezett elképzelé-
sekről?

ź A Nyugati strandról kiszoruló tízezrekben mérhető strand-
látogató helyét 185 hajótulajdonos veszi át. Számításai szerint  
közülük hányan fogják a földvári ingatlantulajdonosok 
szolgáltatásait igénybe venni? Ez a szám pótolja majd a strand-
látogatók számának csökkenése miatti bevételkiesést az ingatlan-
tulajdonosoknál?

ź Ha a lakossági ellenállás a kikötőépítéssel szemben az előző 
kísérlethez hasonló méretű lesz, akkor mi fog történni? Ha emiatt, 
egy esetleges Ön által is kilátásba helyezett népszavazás ered-
ménye miatt nem épülhet meg a kikötő, az eddig felmerült tervezési 
és engedélyeztetési költségeket ki fogja viselni?

ź Nem gondolja, hogy a Földvár TV megérdemelne egy helyi 
stúdiót, a lakosok meg egy tartalmasabb műsort, mint ahogy 
éveken keresztül volt?
ź Miképpen törekszik megvalósítani a választási ígéretét, 
miszerint a döntések  ÖNÖKKEL KÖZÖSEN, AZ ÖNÖK ELKÉP-
ZELÉSEIT FIGYELEMBE VÉVE történnek?

ź A kikötőhelyekhez, a szolgáltatás minősége érdekében  mini-
mum 185 autó parkolási lehetőségét szükséges zárt helyen bizto-
sítani. Ez a parkoló hol, kinek a területén lesz kialakítva? 

ź Egyetért-e azzal a sok irányból elhangzó nézettel, hogy az Ön 
szülővárosának köztéri rendje több törődést érdemelne akár az Ön 
részéről, akár a munkatársai részéről? 

ź Miért nem tartja fontosnak, hogy a város civil szervezetei 
napra készen megjelenjenek Balatonföldvár honlapján?

ź Milyen társadalmi hasznot remél a kikötőépítésből? Bala-
tonföldvár polgárai milyen előnyöket fognak ebből érezni és 
érzékelni?

ź Mi késztette álláspontja gyökeres megváltoztatására a 
kikötőépítés ügyében, hiszen A 2003-as kudarccal végződött 
kísérlettel szembeni társadalmi  ellenállás egyik vezéralakja volt?

ź A Nyugati strandról kiszorulók Földváron, vagy csak a környe-
ző településeken fognak fürdőhelyet találni?

ź Hogyan éli meg, hogy a nagy forgalmú kikötőben nincs 
nyilvános mosdó és WC, és emiatt háborognak az emberek?

ź Milyen tervek szerint gondolja a városban uralkodó közönyt, 
érdektelenséget megszüntetni, hogy egy pezsgő közélet jöhessen 
létre?

A Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület Mosolygók Lapja kiadvány 2020.áprilisi számának 11. oldalán ,Ki döntött, aki rosszul döntött?" címmel 
..P.I." szignóval megjelent írás több valótlan tényt állított illetőleg valótlan megállapításokat tett, egyúttal megtévesztve az olvasókat azt sugalmazta, 
hogy a jegyző az eljárása során nem jogszerűen járt el.
A közterületi fakivágás engedélyezése tárgyában a fás szárú növények védelméről szóló 346/2008. (XII.30.) Korm. rendelet (a továbbiakban: Korm. 
rendelet) tartalmaz rendelkezéseket. A hivatkozott Korm. rendelet 6. § (1) bekezdése értelmében a közterületen lévő fás szárú növény kivágását a fás 
szárú növény helye szerint illetékes jegyző engedélyezi. Azonban azáltalános közigazgatási rendtartásról szóló 2016. évi CL. tv (a továbbiakban: Ákr.) 
23. § (4) bekezdése szerint: ,A jegyző kizárt annak az ügynek az elintézéséből, amelyben az illetékességi területének az önkormányzata, annak szerve 
vagy a polgármester ügyfél." Ilyen esetben a jegyzőnek eljáró hatóság kijelölését kell kérnie a felügyeleti szervtől, amely másik azonos hatáskörű 
hatóságot jelöl ki az eljárás lefolytatására. A konkrétesetben a környezetvédelmi és természetvédelmi hatósági és igazgatási feladatokat ellátó 
szervek kijelöléséről szóló 71/2015. (III. 30.) Korm. rendelet 8/C § (3a) bekezdése irányadó, mely szerint: ,.A területi környezetvédelmi és 
természetvédelmi hatóság, a járási környezetvédelmi hatóság, a természetvédelmi hatóságként kijelölt jegyző, illetve főjegyző hatáskörébe tartozó 
közigazgatási hatósági ügyek vonatkozásában az általános közigazgatási rendtartásról szóló 2016. évi CL. törvény szerinti felügyeleti jogköröket a 
miniszter, hulladékgazdálkodás tekintetében a hulladékgazdálkodásért felelős miniszter gyakorolja," Mindezek alapján az önkormányzati tulajdonú 
közterületi fakivágás engedélyezés tárgyában az eljáró hatóság kijelölésére az Agrárminiszter rendelkezik hatáskörrel.
Balatonföldvár Város Önkormányzatának Polgármestere a fás szárú növények védelméről szóló 346/2008. (XII.30.) Korm. rendelet (a továbbiakban: 
Korm. rendelet) szerint 2020. március 24-én az Önkormányzat nevében fakivágási engedélykérelmet nyújtott be a Balatonföldvári Közös 
Önkormányzati Hivatalhoz. A jegyző megállapította, hogy az ügyben hatóságával szemben kizárási ok merült fel, ezért 2020. március 25-én 
megkereste az eljárásra illetékes Agrárminisztérium Környezetért Felelős Államtitkárságát annak érdekében, hogy az eljárás lefolytatására másik 
azonos hatáskörű hatóságot jelöljön ki.
A Mosolygók Lapja cikkében megjelent azon megállapítások, hogy a jegyző engedélyezte a kivágást illetőleg, hogy az ügyben a jegyzőnek lett volna 
módja alaposan mérlegelni továbbá, hogy a döntési jogkör a jegyzőt illeti nem felel meg a valóságnak és alkalmas volt arra, hogy a jegyző, illetőleg a 
hivatal eljárásának jogszerűségébe vetett bizalmat megingassa. Valójában a jegyző jogszerűen, a vonatkozó általános közigazgatási rendtartásról 
szóló törvény és kormányrendeletek rendelkezéseinek betartásával járt el."

Helyreigazítás
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A Magyar Alvás Szövetség a hazai alváskultúra erősítésének 
szándékával hirdette meg az Alvás Évét. 2020-ban az  
alváskultúra  hazai szakembereinek  tapasztalataival erősítik 
a globális kampányban résztvevők üzenetét: „Better Sleep, 
Better  Life, Better Planet -  Jobb alvás, jobb élet, jobb világ.” 
A hazai programok vezetője, a World Sleep Association 
nemzetközi koordinátora, G. Németh György c. egyetemi 
docens válaszolt a kérdéseinkre. Az ismert kommunikációs 
szakember a Benyovszky Alvásközpont igazgatója, a hazai 
alváskultúra elkötelezett támogatója, a Magyar Alváskönyv 
szerkesztője.  
A kor embere számára egyre közelebb kerül világ a 
mindennapjaihoz, annyi dolgunk van mindennap, és hát 
egyre kevesebb jut az alvásra. Hogyan alszunk mosta-
nában?   
G.N.Gy.:  Az emberiség egyre kevesebbet és egyre nyug-
talanabbul alszik. Elmérgesedett az alváshoz való viszo-
nyunk. A szaktudomány alvásválságról beszél, amely világ-
méretű. Az amerikai felnőttek negyven százaléka alváshi-
ányos, a Nagy-Britanniában végzett felmérések során a 
megkérdezettek közel egyharmada mondta, hogy a meg-
előző fél évben átlagosan kevesebbet aludt hét óránál. A 
japánok kétharmada hétköznap éjszakánként nem alszik 
eleget. Európában a felnőtt lakosság 29,6 százalékának 
vannak alvással kapcsolatos panaszai, míg Magyarországon 
ez a szám 31,2 százalék a Benyovszky Budapesti Alvásköz-
pont legutóbbi felmérése szerint. A magyarok tehát rosz-
szabb alvók a kontinens átlagnál, melyet személyesen is 
megtapasztalhatunk a háziorvosi, és az alvás szakambu-
lanciai rendeléseken, de mindenki érzékelheti a környeze-
tében, és hát saját magán. A koronavírus-járvány alatti  
karanténos helyzetek számos esetben súlyosbították a 
helyzetet. 
Tényleg olyan fontos az alvás?
G.N. Gy.: - Az alvás olyan fontos része az életünknek, hogy 
álmosítóan sokat hallunk róla. Az alváshiánynak olyan 
katasztrofális következményei lehetnek, amelyek messze 
túlmutatnak egy másnapi fáradt, dekoncentrált állapoton. 
Az agy memória képessége csökken, és korlátozottá válik az 
új információk befogadására. Ismert az alváshiány és a 
demencia kapcsolata, a rettegett  Arzheimer-kór kialaku-
lásának a kockázata, és jelentősen hozzájárul az immun-
rendszer gyöngítéséhez. A rövid és rossz minőségű alvás a 
rák kialakulásának és fejlődésének a segítője, a szív- és 
érrendszer mobilitásának roncsolója, a rosszul alvó ember-
nél 200 százalékkal nagyobb az esélye a végzetes szívro-
hamnak, a stroke-nak. Azután itt van az ember más önsors-
rontó tevékenysége: globális kísérlet zajlik évtizedek óta a 
téli és nyári időszámítás kapcsán történő óra állítgatás 
kapcsán. Évente kétszer 1,6 milliárd emberen próbáltuk ki a 
cirkadián ritmus (napi biológiai óra) megbomlásának a 
következményeit. Gyakran súlyos árat fizetve érte. Szeren-
csére ennek már vége, legalábbis Európában. Ha minden jól 
megy, 2021-től befejezzük ezt a kegyetlen játékot. És 
remélhetően újra a természet rendje szerint kelhetünk és 
térhetünk nyugovóra. 

A JÓ ALVÁS ARANYAT ÉR
NINCS JÓ REGGEL KELLEMES, PIHENTETŐ ÉJSZAKAI ALVÁS NÉLKÜL. 

AZUTÁN JÖHET A SZÉP NAP ÉS A KELLEMES ESTI KÉSZÜLŐDÉS.
A JÓ ALVÁSHOZ.

Beszélgetés G. Németh Györggyel, a Magyar Alvás Szövetség elnökével

Pedig sokan gondolják, hogy az alvás a világ egyik 
legegyszerűbb dolga: a fáradt nap után lehajtjuk a fejünket a 
párnára, és azután minden megy magától.
G. N. Gy.: - Mindazok az ismeretek, amelyek az alváslétről 
szólnak, erősítik, hogy az alvás nem pihenés, hanem össze-
tett és ma még kevéssé ismert fiziológiai folyamatok lán-
colata, az agyi működés speciális tevékenysége. Hogy ez 
mennyire így van, azt az egyre riasztóbb tények, adatok és 
figyelmeztetések erősítik meg. A World Association of Sleep 
Medicine (WASM), több mint tíz esztendeje hirdette meg  
nemzetközi programját, minden évben egy napot annak 
szentel, hogy felhívja a világ közvéleményének a figyelmét: 
az emberek a civilizált világban  egyre rosszabbul alszanak, 
amely nemcsak az egyéneknek okoz napi gondokat,  hanem 
súlyos hatással van a társadalomra és a gazdaságra is. 
A legtöbb alvászavar megelőzhető és kezelhető, mégis az 
érintettek kevesebb, mint egyharmada tudja vagy ismeri be, 
hogy alvászavarban, alvásbetegségben szenved, és nem is 
fordul szakemberhez.  Kötelességünk, hogy megerősítsük 
felelősségünket ezen a területen – hangsúlyozta a WASM 
ajánlása alapján a Magyar Alvás Szövetség, hogy felhívjuk a 
szervezetek, a kormányok, az orvosok és a lakosság figyel-
mét: az alvástudomány képes segíteni. Elveket és módsze-
reket teszünk közzé, megalkottuk a legfontosabb alváshi-
giéniai ajánlásokat. Segíteni kell a világszerte gyarapodó 
alvásközpontokat abban, hogy a napi gyógyító munka mel-
lett a megelőzésre is figyelmet fordíthassanak. Mert a bajok 
fokozódnak, például az egyik legismertebb és leggyakoribb 
alvásbetegség, az alvási apno (alvás közbeni légzéskima-
radás) a civilizált lakosság körében, a férfiak  esetében azok 
17 százalékát, a nőknek 9 százalékát érintik közép-és idős 
korban. A nappali éberség lanyhulása csökkenti a figyelmet, 
a koncentráló képességet és megnöveli a balesetek kocká-
zatát. 
Mit tehetünk magunk a jó alvás érdekében?  
G. N. Gy.:  - Az idei Alvás Éve egyik fontos üzenete:  ne csak a 
betegségekre figyeljünk, hanem előzzük meg az alvásza-
varokat, és állítsuk helyre azt a megbomlott egyensúlyt, 
amely a civilizált életmód hatására a nappalok meghossza-
bbításával az éjszakai nélkülözhetetlen alvás rovására 
felborult. Az alvási körülmények, például a fény- és zaj kö-
rülmények, az alvóhely kényelme és a nyugalom elenged-
hetetlen feltételei a jó alvásnak. Ne nyugodjunk bele, ha 
magunk vagy az alvótársunk nehezen kap levegőt az alvás 
közben, esetleg horkol – ezek fontos jelzései lehetnek egy 
súlyos alvásbetegségnek, az alvási apnoenak. A minőségi 
alvás legfontosabb kritériumai: a megfelelő idejű, pihentető 
alvás, amely során az alvási ciklusok folyamatosak, kihagyás 
nélküliek, miközben elég mélyek is ahhoz, hogy az éjszakai 
hormonális és fiziológiai folyamatok a testben felkészít-
senek az alvás utáni, nappali tevékenységre. A jó alvás, amit 
minőségi alvásnak nevezünk, létfontosságú mutatója az 
általános egészségi állapotnak, a jó közérzetnek. Azt sokan 
tudják, hogy a jó alvás nélkülözhetetlen a nappali teljes 
értékű tevékenységekhez, egyre többen vannak azonban, 
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Kinek szól a Magyar Alvás Szövetség idei Alvás Éve programja? 

Az Ön Alvásközpontjában orvosi csoport segít az alvászava-
rokban szenvedőkön. Mi a menete egy ilyen vizsgálatnak?
G.N.Gy.:  A Benyovszky Orvosi Központban működő Budapesti 
Alvásközpont nemzetközi ajánlások alapján kialakított 
rendszerben végzi a munkáját. Az alvázavarokkal, amelyek 
valamennyiünk életében előfordulnak, szakképzett alváste-
rapeuta és pszichológus, valamint pszichiáter szakemberek 
foglalkoznak. Ha az alváspanaszok krónikussá válnak, vagyis 
több héten keresztül tartanak, alvás szakorvosok, neurológus, 
szomnológus szakemberek vezette orvosi team állítja fel a 
diagnózist, és végzik el az ehhez szükséges vizsgálatokat és 
kezeléseket. Tagja: kardiológus, orr-fül-gégész, tüdőgyógyász,  
diabetológus, fogász, laboratóriumi szakemberek és mások, 
akiknek kellő tapasztalataik és korszerű műszerek segítik az 
eredményes munkát. Vannak hazavihető, az otthoni alvás 
körülmények között használható diagnosztikai eszközeink, 
amelynek mérési eredményei segítik a pontos anamnézis 
felállítását. Gyakran azonban elegendő az otthoni alváskö-
rülmények megváltoztatása, az alvási szokások módosítása – 
ebben is tudnak segíteni a szakembereink.   

G. N. Gy.: - A magyarországi alváskultúra erősítését céljául 
választó társadalmi szervezet széles társadalmi nyitottságra 
épül, mindazoknak az összefogását vállalja, akik életük, 
munkájuk során szeretnének és tudnak tenni a magyarországi 
alváskultúra erősítéséért.  Egyre többen vagyunk, akiknek ez 
fontos: egészségügyi szervezetek, tudományos műhelyek, 
oktatási  központok, ipari  szervezetek, és hát mindazok, 
akiknek fontos a saját maga és a családja nyugodt alvása. A 
szervezethez való kapcsolódás nyitott és a folyamatos fejlő-
désre felkészült,  annak tagja lehet a Szövetség által meg-
határozott feltételek alapján bármely egészségügyi és civil 
szervezet, intézmények, magánszemélyek. Az érdeklődés 
jelentős. Az alapítók  elmúlt évtizedben elért itthoni 
ténykedéseit a World Association of Sleep Medicine és a World 

akiknek az alvásadóssága folyamatosan nő olyan módon, hogy 
meghosszabbítják a nappalaikat az éjszakai alvás rovására. És 
azt sem tudják, hogy ha súlyosan visszaélnek a modern kor 
vívmányával, az elektromos világítás éjszakai kihasználásának a 
lehetőségével, ezt nem lehet „büntetlenül” végezni. Az ember 
szervezete reagál és „büntet”: kezdetben krónikus álmos-
sággal, azután alvászavarok, majd alvásbetegségek következ-
nek, gyengül a szervezet ellenálló képessége, kopik az 
immunrendszer, és jönnek a különböző betegségek. Amelyek-
nek alapvető oka az alvatlanság, a kialvatlanság (nem ke-
verendő össze az álmatlansággal, amely a magyar nyelvben jól 
megkülönbözteti az alvás közbeni képek felidézésének a 
hiányát a pihentető alvás hiányával).  Azután belépnek az 
ébrenlétet erősítő stimuláló szerek, mint a kávé, az ener-
giaitalok, az alvás közbeni fényforrások megléte, vagy az elek-
tronikus eszközök jelenléte az alvóhelyiségben stb., amelyek a 
természetes alvás/ébrenlét folyamatát, a cirkadián ritmust 
szétroncsolják. Ennek helyreálltása komoly szakértelmet és 
önfegyelmet kíván. Különösképpen gyermek- és fiatalkorúak 
esetében érdemes jóval nagyobb figyelmet fordítanunk a 
megfelelő alvásra. Ezzel kapcsolatban utalunk az idei, ősszel 
megrendezésre kerülő alváskonferenciánk vezető témájára, a 
késői fekvés, a korai (kényszer)ébresztés következményeire. 
Ennek társadalmi összefüggéseire, mint például a korai 
munkakezdéshez igazodó hajnali bölcsődei, óvodai, iskolai 
munkarend, a nulladik órák következményeire, a 40 perces 
tanórák bevezetésének a fontosságára, vagy  a déli (ebéd utáni) 
szieszta hiányára – mindezek jelentős hatással vannak  a 
nappali munkavégzésre, a tanulásra, a teljes értékű életre.  

A Magyar Alvás Szövetség kezdeményezésére, és 
szervezésében az alváshoz kapcsolódó egészségügyi 
ismeretterjesztés új formáit kívánja bevezetni, nemzet-
közi kapcsolatrendszerünk közvetítésével az alváskul-
túra széles körű megismertetésére kerül sor.

G. N. Gy. :

Hol lehet Önöket elérni?

Mindazoknak a kapcsolódására van lehetőség, akik 
bármilyen formában szeretnének hozzájárulni ahhoz, 
hogy Magyarországon jobban aludjanak az emberek.

A Magyar Alvás Szövetség vezetősége: G. Németh 
György elnök, Dr. Vida Zsuzsanna orvos szakmai elnök, 
Vada Gergely alelnök, Kovács Attila elnökségi tag. A 
Magyar Alvás Szövetség tagja lehet olyan szervezet, 
vagy személy, amely/aki  munkája jellege és értékei 
alapján szándékában áll, és képes a hazai alváskultúra 
erősítésére. 

Sleep Society kiemelkedőnek tartja, elsőként kapták 
meg Kelet-Közép- Európából a Distinguished Activity 
Award elismerést, kapcsolatunk a  több mint 70 
országot összefogó világszervezettel aktív, a legutóbbi 
alvás világkonferencián, Vancouverben intézményük 
regionális koordinátori megbízást kapott a tevékeny-
ségük nemzetközi kiterjesztésére.  

1089. Benyovszky M. u. 10.  

www.napialvas.hu

e-mail: gngy@gngy.eu

Magyar Alvás Szövetség, Budapesti 
Alvásközpont/Benyovszky Orvosi Központ

www.orvosikozpont.hu
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Az 1950-es évek közepén sok minden történt az országban, 
a szakszervezeti üdülés iránt egyre nagyobb igény jelent-
kezett, az iskolákban is elkezdődtek az osztálykirándulások, 
de a külföldi utazások is divatosak lettek! A turizmus 
infrastruktúrája kezdetleges volt, a nagy belföldi és 
nemzetközi tapasztalattal rendelkező IBUSZ uralta a piacot, 
de nem volt igazán konkurenciája, hiszen a Cooptourist , a 
Volántourist még nem létezett, nem is beszélve a  privát 
irodákról! A társadalmi életben is komoly változások álltak 
be, ráérzett a legfelsőbb politikai vezetés, hogy hatalmas 
energiák szunnyadnak a fiatalokban, nem ártana kontroll 
alatt tudni azokat! 1956 végén legfelsőbb állami határo-
zattal döntés született egy ifjúsági turisztikai vállalat, egy 
ifjúsági lapkiadó vállalat, és az Ezermester Vállalat megala-
kításáról. 1957 első félévében így jött létre az Express 
turisztikai vállalat, és a szovjet városparancsnokság épüle-
tében (XII.ker Beethoven utca) elkezdődött a munka.
A cég feladatai között belföldi üdültetés, külföldi társas 
utak szervezése szerepelt. A cél: lekötni a fiatalokat, ne a 
"hőzöngés" legyen fontos, hanem a szocialista erkölcs nor-
mái szerint élni.
Megjegyzem ebben az időszakban egyénileg nem lehetett 
külföldre utazni, ahhoz hogy egy-egy társas útra beke-
rülhessen  az ember, igen csak jó "keresztapát " kellett a 
háttérben tudni.

A legismertebb igazgatója Völgyi István volt, aki több mint 
20 éven keresztül mindenki által elismert nagy szakmai 
tudással vezette a céget.

Az anyacéget 1981-ben átszervezték, az új neve Express 
Ifjúsági és Diákutazási Iroda lett! 

A fejlődés rohamléptekkel zajlott, szállodák épültek, 40 db-
os autóbusz flotta létesült, a fővárosban központi iroda 
közvetlenül a TV székház mellett, külképviselet Kelet- 
Berlinben, Moszkvában , minden megyeszékhelyen iroda, 
üdülőtelep  Balatonföldváron, Kiliántelepen, Verőcén, 
Kőszegen.

Az Express és Balatonföldvár: 
A belföldi üdültetés alaptevékenység lett, minden kezdetek 
kezdete  a turisztikában! A központi vagyonelosztás 
következtében Balatonföldváron az állami tulajdonból a 
Mókus, a Júlia (József Attila u.) és a Vadóc (Spur István u.) 

Múltidéző
Volt egyszer egy Express

A főbejárati ügyeletet többek között Lempel Jánosné Kitty 
néni látta el, (aki elmúlt 80 éves, de ügyesebben mászott át 
a kerítésen ,mint az "illegális" Disco látogatók).

Az utóbbi években emlékezve a régi szép időkre Nosztalgia 
Discót szerveztek, sajnos már Husi (Tatárik Tamás) nélkül, 
Rácz József és Nagy Gábor közreműködésével.

Messze a környéken híres volt a Juventus Disco, mely 1981. 
június 26-án nyitott szakadó esőben, a vendégek a beázott 
tető miatt esernyőben iszogatták az esővizes koktélokat. A 
szardíniás dobozos módszert itt találták fel, tekintve, hogy a 
100 férőhelyre 350-400 ember zsúfolódott össze, és 
szórakozott a kor legjobb DJ-nek a zenéjére –többek között 
Arató András, Cintula (Keresztes Tibor), Bob (Horváth 
József) bűvölték a fiatalokat.

épületek kerültek az Expresshez 1957-ben. A József Attila 
utcai ingatlanon az első években sátrakban, friss szalmával 
töltött szalmazsákon pihentek a napi 25 Ft-ot fizető fiata-
lok. (Ebben benne volt a szállás, napi 3x étkezés és némi 
kulturális program).
Később  100 db faház készült (ami valójában préselt 
papundekli volt).
1981-ben megnyitott az egy csillagos Juventus Hotel, ami a 
sátras elhelyezéshez képest luxus volt! A recepción dolgo-
zók sokan voltak, csak a legismertebbeket említem meg:
Gergely Gábor, Pohner Tamás, Mundruczó Kornél, Pozsonyi 
Jenő, Bekk Géza, Bubelényi Attila.
Amit nem szabad elfelejteni! Akkora volt a kereslet a 70-es 
években, hogy 300 ágyat kellett bérelni magánházaknál 
kimondottan az NDK-s fiataloknak, így aztán az NDK-s és 
NSZK-s fiatalok könnyen találkozhattak és folytathattak 
eszmecserét (nem tudva azt, hogy ki a kakukktojás a 
"fészekben").  A fizetővendéglátást az évek során Balázs 
Ági, Eke Vali, Geiger Erzsi, Kissné  Lídia, Bekkné Erika, Juhos 
Ferencné szervezték.

A bárban dolgoztak: Suplicz Katalin, Maróti Péter, Lehoczky 
László (Lecsó), Lucien.  Egy rendszeresen visszatérő Gianni 
nevű olasz turista sok NDK-s lánynak tartott továbbképzést 
a szerelemből.

Egy kis színes történet: az egyik Ungvárról érkező csoport-
ban volt egy kismama, aki emlékezetes körülmények között 
hozta világra Szása nevű gyermekét. A Péterfy utcai Kórház 
orvosainak segítségével a jó magyar Ikarus hátsó ülésén, 
akit pólya hiányában egy Pravda újságba „csomagoltak”.

Az üzemeléshez sok pénz kellett és sokan dolgoztak ezen a 
területen: Krivarics Imréné, Emmer Éva, Karsai Ilona, 

Rendszeresen rendeztünk a külföldieknek  információs 
esteket " Ki tud többet Magyarországról?" A legnépszerűbb 
vendégek közé tartozott pl. Hidegkuti Nándor és Grosics 
Gyula az Aranycsapat két kiválósága! A kultúr programok 
gazdái Kovács Kati, Csík Éva voltak. 
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Balikáné Gácsi Judit, Török Józsefné, Vidóczy 
Zsuzsa,Vida Ferencné. A takarítást Szalainé 
Rózsa szervezte, a karbantartók között Zámbó 
Gyula, Horváth József, Puller Pali, Szabó István 
dolgozott.

Fesztivál Hotel :
A politikai vezetésben egy valaki felvetette, 
hogy  van Földváron a Nyugati strand mellett 
egy hatalmas terület, ide épüljön a KISZ-
fiataloknak egy szálloda! Az ötlet szárba 
szökkent, és 1983. június. 29-re elkészült 
(majdnem) a nagy mű! 
Sok meghívott vendég, kultúrműsor , mester-
szakács által készített ételek, csak éppen a fehér 
öltönyben érkezett Bolgár Ifjúsági Hotelek 
vezérigazgatójának cipője ragadt bele a frissen 
aszfaltozott járdába. 
A 320 szobás szállodában volt minden: étterem, drinkbár, 
teniszpálya , devizásbolt , sportszerkölcsönző , ajándék-
üzletek .

Közel 100 alkalmazott  a teljesség igénye nélkül:

A Pest-Budai Vendéglátó Vállalat üzemeltette étteremben 

A 90-es évek elején az üdülőtelep életében 
komoly változás következett be! Az Önkor-
mányzat  lett a tulajdonos, és egy ideig Cseri 
Péter a feleségével az üzemeltető. Napjainkban 
magántulajdonban van, és Juventus homes 
néven apartman házként működik majd.
Lehet mondani, hogy változnak az idők, de azt 
is, hogy így múlik el a világ dicsőssége…

Friedel Tibor igazgató, Vadász Gábor szállodai üzletvezető, 
Cseri Péter kereskedelmi igazgató, Poth Ibolya pénzügyi 
vezető, Kassai József műszaki vezető, Szmidáné Edit, Balla 
Kati, Vondrák Péterné, Máté József, Bekk Géza, Lehoczky 
László (Lecsó) és Lucien a Beach bárban, Takács család, 
Neményi Tejes András, Sárközy család, Csizmadiáék, Györe 
Laci, Bárány Balázs, Tánczos Anikó, Andorka Péter és 
Miklós, Vozár Péter, Szilvai Pali, Gazdag Gyula, Kovács 
Endre, Dankházi Sándor, Zengei Miklós, Szigeti László , 
Andorka Gábor , Györgyné Baranyai Szilvia, Vida Mari , Vida 
Ferenc, Bencze Marika, Ócsag József, Libiczky Wlodek, Kati 
néniék Balatonendrédről, zenészek akik mindig örömmel 
tértek vissza!

Szabó József, Tompos Csaba, Sasák János, Szalai Duda 
János, Döme Zoli, Urbánék, Kovács Nándor, Varga László, 
Bontovics csaba, Lázi Violetta, Bodó Zoli, Szőke Gábor és 
testvére. Egyszer a tavaszi nyitás előtt készült egy csoport 
kép - 96 fővel.
A főszezonban közel 130 földvári és környékbeli ember 
dolgozott itt, továbbá a szolnoki, békéscsabai, kadarkúti 
vendéglátó szakiskolából érkezettek. Rendkívüli látvány 
volt a Fesztivál szálloda előtt gyakran parkoló 12-18 
autóbusz. Sok vendéget szervezett a Cooptourist (Szov-
jetúnió, NDK), de évről évre egyre több lett a magyar 
vendég.
Azután más idők jöttek. Előbb az Express adta el a Fesztivál 
üdülő komplexumot, amely apartmanházzá alakult, a 
lakóegységek magán tulajdonba kerültek. De ez már egy 
másik történet, aminek a klasszikus idegenforgalomhoz, 
vendéglátáshoz már nincs köze.

Az Express Balatonföldvári Igazgatója
1980-1999

Andorka Sándor
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 ---A	vízbeugrás	veszélyei:
A  sekély vı́zbe való fejesugrás esetén a nyaki 
csigolyák törése jelent veszélyt, ugyanis egész 
életére megbénulhat a sérült. Amennyiben a légzés 
is bénul, a sérülés halállal végződik. Ebből követke-
zően ismeretlen mélységű vıźbe még  kiváló úszó-
nak is tilos fejest ugrani, különösen a Balaton déli 
partján!

---Napozás:	
Közismert, hogy a napfény összetett sugárzás, és az 
ultraibolya sugarak is alkotó részeit képezik. Az is 
köztudottnak mondható, hogy ezeknek a sugarak-
nak jelentős szerepe van a nagyon agresszıv́ bőrrák 
kialakulásában. Emiatt azokban az órákban, amikor 
a napfény a legerősebb -11 és 15 óra között -, csak 
valamilyen vékony ruhában ajánlott a napon tartóz-
kodni. Ebben az időszakban  szabad téren fürödni is 
valamilyen felső testet takaró hosszú ujjú pólóban 
 és fejfedőben célszerű, mert a vıź visszaveri a nap 
sugarait, fokozván a bőrt károsı́tó hatást. Az itt 
leıŕtak fokozottan érvényesek a fehérbőrű egyének-
re és minden kisgyerekre!!!

A mélyvıźbe való ugrás azért veszélyes csónakból, 
vıźi-bicikliről, mert az arcot érő hideg vıź egy olyan 
reflexet aktiválhat, amelyik a szıv́működést lassıt́ ja, 
és ezáltal a vérkeringés csökkenése, szıv́megállás , 
végső soron vıźbe  fulladás következhet be.  Ezért 
még a jó úszóknak is ajánlott arcukat, felső testüket 
bevizezni mielőtt fejest ugranak a mélyebb vizekbe. 
(Mentőorvosként sajnos nem egy olyan baleset 
áldozatainak mentésében vettem részt melyekről 
 fentebb ıŕ tam, és nagyon sok fiatal élet ért tragikus 
véget).

Reggel  fölkelés után  a napot azzal érdemes kezdeni, 
hogy fél liter folyadékot iszunk. Ezzel elkerülhető a 
hirtelen bekövetkező vérnyomás csökkenés, mely 
akár szédülést,  akár ájulást okozhat.
Figyelni kell a vérnyomáscsökkentő gyógyszerek 
bevételére, mert gyakran fordul elő, hogy a fokozott 
verıt́ékezéssel járó vıźvesztés miatt egyébként is a 
szokottnál, kıv́ánatosnál alacsonyabb  vérnyomásra 
veszi be a beteg a csökkentő szereket. A háziorvos-
sal való konzultáció  szükséges.
A napi folyadék szükséglet minimum kettő liter 
felnőtt esetében. Az ételeket célszerű a szokottnál 
jobban sózni.

 ---Rovarcsípés:
A szúnyogok, melyek a Balaton partján jelenleg 
előfordulnak, csak kellemetlen viszketést okoznak, 
de sem veszélyes allergiát, sem súlyos betegséget 
nem terjesztenek. A csıṕés megelőzésére aeroszol 
spray-k, zselék kaphatók.

A nyár veszélyei
(Mire	érdemes	figyelni	egészségügyi	szempontból?)

Saját tapasztalatom szerint alig fordul elő, hogy 
„valódi” ételmérgezés okozza a kórképet. Többnyire 
valamilyen vıŕus, elvétve baktérium a kórokozó. Ez 
az együttes tünet különösen a kisgyerekekre, és az 
idős emberekre veszélyes, a kiszáradás, és a só-vıź 
háztartás fölborulása miatt. Mielőbb célszerű or-
voshoz fordulni, mert az idejekorán megkezdett ke-
zelés - akár otthon, akár kórházban - megelőzheti a 
súlyos állapot kialakulását.

Nem használ sem a vöröshagymával való bedörzsö-
lés, sem kalcium injekció, pezsgőtabletta oldatának 
itatása!!! Súlyos allergiás folyamat tüneteinek 
(bőrkiütés, verıt́ékezés, gyengeség, eszméletlenség, 
asztmás jellegű légzés) észlelése esetén haladékta-
lanul mentőt, vagy orvost kell hıv́ni. Hasonlóan sür-
gősségi ellátásra van szükség a rovar lenyelése  
folytán bekövetkezett csıṕésnél is. Ismert allergiás 
betegnél alkalmazható a fenti házi szer, legföljebb 
nem használ. Mi több alkalommal tapasztaltuk, 
hogy a tünetek enyhébb formában jelentkeztek.

Bárhol (kertben, parkban, strandon) előfordulhat-
nak, és  kapaszkodhatnak az ember testére, bőrébe. 
Közismert tévhit, hogy kullancsot csak orvos távolıt́-
hat el. Jó tudni, hogy az orvos, nővér, ápoló sem ta-
nulja sehol a kullancs kivételét,  semmivel sem jobb 
kézügyességgel bıŕ, mint bárki más, és nem is köte-
lezhető arra, hogy a kullancsot eltávolı́tsa!!! Az 
interneten ajánlott megkeresni a „kullancsbeteg-
ségek ambulanciája” cıḿű oldalt, ahol bőséges, köz-
érthető tájékoztatást kaphat a laikus olvasó is a 
témában a teendőkről.
---	Darázs	és	méh	csípés:
Eme két fullánkot hordozó rovar csıṕése már bonyo-
lultabb helyzeteket idézhet elő. Az egyszerű, bár-
mely testtájat érintő csıṕés, mely csak helyi, körülıŕt 
fájdalmat, bőrpıŕt , duzzanatot, majd viszketést  idéz 
elő, borogatással kezelhető. Van egy egyszerű házi-
lag előállıt́ ható szer, mellyel - a csıṕést követően 
minél előbb alkalmazva -  az előbb leıŕt tünetek kia-
lakulása megelőzhető.  10%-os ecetbe annyi kony-
hasót kell tenni, hogy a só ne tudjon elolvadni  az 
ecetben. Ezt a masszát  minél előbb föl kell hordani a 
csıṕés helyére kb. 5 cm átmérőjű körben, 2-3 mm 
vastagságban. Ha szükséges, fekvő helyzetben 
alkalmazzuk, hogy a bőrön megmaradhasson. Az 
anyag megszáradásáig maradjon fenn, majd utána 
egyszerűen lesöpörhető. Szigorúan kerülendő a 
szemek környéke, beleértve a szemhéjakat  is, mert 
csıṕő, erős fájdalmat és szemsérülést okozhat. A 
szájba kerülés szintén  nem kıv́ánatos.

---	Hányás,	hasmenés:

---	Kullancsok:	

Dr.K.Zs.



Szomorú alkalom, hogy Schilhan József méltatlanul a 
feledés homályába süllyedt emlékét felelevenıt́sük.

Gyermekei: József (1872-…) és Béla (1877-…)

Testvére: Péter (1840-1894)

Univerzális kertész volt, konyhakerti és tájkertészeti 
egyaránt.

A nevéhez kapcsolódó, általa ültetett fenyők dicstelen, a 
tettesek örök szégyenére történt elpusztıt́ása rávilágıt́ott 
arra a sajnálatos tényre, hogy nevét, emlékét az utódok a 
mai napig nem örökıt́ették meg illő módon. 

Nem járunk messze az igazságtól, ha arra gondolunk, 
hogy a méltán hıŕes Kulipintyó villa udvarán még nagyon 
hiányzik egy szobor a legendás Afrika-vadász Széchényi 
Zsigmondról.

Balatonföldvár igazán bővelkedik a hıŕes emberekben, 
akik valamilyen módon kötődtek a Balaton egyik méltán 
legkedveltebb településéhez. Patinás villák névadói ők: 
Kandó Kálmán, Dr. Korányi Frigyes, Bajor Gizi, stb.
Mégis talán a legbüszkébbek arra lehetünk, hogy a törté-
nelmünk egyik legkiemelkedőbb családja, a Széchényiek 
szereztek elévülhetetlen érdemeket Földvár szép jövőjé-
nek megalapozásában.

Na, de maradjunk Schilhan Józsefnél. (1839-1909)
Felesége: Bartha Mária, Tabor, Morvaország

Felmenői: Ignatz Schilhan és Maria M. Klima

Franciaországban tanult, németül is beszélt, magyarul 
nem tökéletesen. 4 dunántúli megyében 51 parkot 
épıt́ett. O�  honosıt́otta meg a Normandiai fenyőt és a 
Papıŕhéjú diót a Dunántúlon, a magvakat a zsebében hoz-
ta Olaszországból.

Akkor még magától értetődő volt, hogy a Balaton min-
denkié. I�gy valósulhatott meg a varázslatos platánsor, a 
mai Kvassay sétány is.

Itt nem hagyhatjuk emlıt́és nélkül, a telkek kialakıt́ását 
jellemző gondolkozást, miszerint az ingatlanok és a 
Balaton közötti sávot szabadon kell hagyni.

Széchenyi Imre főkertészeként megteremtette városun-
knak a mai napig még csodálható arculatát a parkokkal és 
a parti sétányt is kıśérő platánsorral.

Korabeli leıŕások szerint Széchényi Imre amikor meg-
alapıt́otta 1894-ben 10 éves előkészıt́és után Földvár 
fürdőtelepet, főleg két ember munkásságára alapoz-
hatott. Az egyik Spur István uradalmi mérnök, akiről 
utcát neveztek el városunkban, a másik Schilhan József 
uradalmi kertész, akiről a mai napig nem.

A családi emlékek szerint már 1871-ben, Somogyváron, 
Széchényi Dénesnél felvetette a balatonföldvári löszpart 
és a vasút menti terület fejlesztésének szükségességét.
1871-ben elvégezte Földvár területének parkosıt́ását, – 
pl. a Templom parkot – a tervezéstől a kivitelezésig, a 
saját faiskolájából származó csemeték kiültetésével.

Szomorú, hogy napjainkban éppen ezzel ellenkező 
szándék érvényesül.

O� nként adódik a megoldás: viselje nevét a Hajóállomás 
előtti tér, ahol ha a fenyőfák már nem is, de egy névtábla 
örök mementóként tisztelegjen a munkássága előtt!

Itt az idő, hogy mi pótoljuk az elődök mulasztását.

O�  volt 2000. június 17-én, a millenniumi zászlóavatási 
ünnepségen városunk felkérésére és képviseletében a 
zászlóanya.

B.B.

Ez a megkésett megemlékezés remélhetően még a 
Balatonföldváron élő utolsó leszármazottnak – aki 
Schilhan József testvérének, Péternek a dédunokája - 
Schilhan Irénkének a háborgó lelkét is megnyugtatná, aki 
városunk köztiszteletben álló személye.

In	memoriam

Schilhan	József
(avagy	egy	megkésett	tisztelgés)

Elszalasztott lehetőség,
avagy elvesztett értékeink

A Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület egyik tagja javasolta, hogy a kikötő bejáratánál lévő négy 
gyönyörű fenyőfát jelöljük az Év Fája címre. Jelentős számú támogatót találva benyújtottuk a 
pályázatot, remélve, hogy még néhány évig díszei lehetnek városunknak. Lássunk csodát! Jött a levél: 
„Nagy örömmel értesítem Önöket, hogy kedvenc fájuk bekerült a 2020-as Év Fája verseny döntős fái 
közé…..”. A szakértő zsűri tetszését tehát elnyerték a fák, és lehetőség nyílt arra, hogy országunk 
megismerje azokat. Mit jelentethetett volna ez városunknak? Azt, hogy amikor megkezdődik majd az 
országos szavazás, a sajtóban, interneten többször is megjelent volna a hír, fényképekkel, a fák 
történetével és vitte volna mindenfelé városunk hírét. Hetekig téma lett volna a város a médiában és 
városunk ismét felmutatott volna valami különlegest, valami szépet. A fák kivégzését követően jeleztük 
a pályázat kiírójának a szomorú tényt, ami saját közlésük szerint végtelenül elszomorította őket, mert 
mint írták az egyik kedvenc jelöltjük volt, a fák szépsége annyira elbűvölte őket, hogy a végső 
győzelemre is esélyesnek vélték. Most már csak egy posztumusz kitüntetésre számíthatunk.

A négy szép fát oly sokan, helyiek és ide látogató vendégek egyaránt szerették, akkor már csak abban 
reménykedhetünk, hogy a kiváló, egészséges faanyag hasznos célra lesz felhasználva. Városunk pedig 
szegényebb lett egy értékkel, ami csak emlékeinkben marad meg. Elszalasztottunk egy lehetőséget 
városunk hírnevének növelésére, és csak reménykedhetünk, hogy újabb áldozatai nem lesznek a nagyra 
törő terveknek.

Elszalasztott lehetőség,
avagy elvesztett értékeink

P.I.
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A rendszerváltás utáni időszakban  „ a SZOT-tól megszerez-
tük többek között ennek a területnek és a MOL kúttal 
szembeni  területnek a tulajdonjogát.” (idézet Berkes László 
polgármester a Földvár Hírek 1994. novemberi számában 
megjelent nyilatkozatából.) 

Remélhetőleg egy helytörténeti vetélkedőn minden bala-
tonföldvári polgár kapásból tudná a választ arra a kérdésre, 
hogy hol található ez az önkormányzati 
“objektum”? A Camping utcában !
Mi egy hónappal ezelőtt megbuktunk 
volna ezen a vizsgán, hiszen a júniusi 
lapszámban tévesen játszótérnek és 
tanösvénynek neveztük.
De örömünkre figyelnek arra, amit írunk, 
és Horváth Karola ny. tanárnő felhívta a 
figyelmünket, hogy egy kicsit több tö-
rődést érdemelne (részünkről is) ez az 
ingatlan, amit az átadás alkalmából a 
Somogyi Hírlapban megjelent cikk “par-
kosított hulladéklerakónak” titulált.
Megfogadva a jó tanácsot, vezeklésül 
száguldó riportereink utána jártak a té-
mának. 
Réges régen Balatonföldvár Alsó-ligetnek 
nevezett  részén található parkerdő a 
Fürdő Rt. tulajdonában volt, ami az államosítást követően a 
SZOT kezelésébe került
A „tanácsi” időszakban, saját beruházásban sok-sok társa-
dalmi munkával ( a játékokat a hivatal dolgozói festették 
rendszeresen a szezon kezdete előtt ) játszókert épült. 

Évekig a GAMESZ tartotta rendben a területet, ám 2012-ben 
nagyot fordult a világ arra felé.
A Somogyi Hírlapban Fónai Imre így írt erről:
„Az illegális hulladéklerakók felszámolását célzó szakmi-
nisztériumi pályázaton a város önkormányzata négymillió 
forintot nyert el új közösségi, turisztikai, ökológiai létesít-
mény létrehozására. A 27 százalékos önrész hozzátétele után 
kiirtották az aljnövényzetet, elszállították az illegális 
hulladékot, padok, asztalok, madárodúk és madáretetők 
kerültek a parkba, a sétautakat pedig a kivágott fák 
gallyainak, ágainak „darálékából” alakították ki. A település 
régi törekvése a „madárbarát város” cím megszerzése, 
amihez megfelelőek területi adottságai, mivel jelentősek a 
zöldterületek, valamint a halastó és nádas is sok madár 
számára ad költési- és lakhelyet. A most átadott játszópark 
alkalmas madármegfigyelésekre is. A földvári iskolában 
meghirdetett névadási akcióra majdnem nyolcvan ötletes 
elnevezés érkezett. A BalatonZöldvár Madármegálló névért 
Rádi Franciska és Molnár Ákos Balázs részesült könyvjuta-
lomban”.
A megvalósulásban, szervezésben dolgozó csapatot Horváth 
Karola tanárnő vezette.
Azóta megint eltelt néhány év, és ha önkritikusan magunkba 
nézünk, a fenti magasztos célok és tervek megvalósulásából 
napjainkban nem sokat látunk.
A már említett cikkünk megjelenése óta ugyan (az önkor-

mányzati kommunikáció rémes, kedvenc kifejezését kölcsön 
véve) „a fű levágásra került”, de az alábbi képek tanulsága 

szerint nehezen lehetne állítani, hogy a 
területet a „gondos gazda” szorgalmával 
kezelnék, és használnák.

Ugye ez a galádság eddig senkinek nem 
jutott eszébe? Inkább bizakodjunk ab-

ban, hogy szorgos kezek munkája nyomán visszaáll a régi 
rend, és akkor talán a madárkák is gyakrabban meg-
megállnak nálunk.

Talán itt az idő újragondolni, honnan 
hová jutottunk! Sokkal értékesebb egy 
ilyen jó adottsággal rendelkező zöld te-
ület, mintsem, hogy „ ebek harmincad-
jára” jusson.
Sok-sok madár lakik a parkban, reméljük 
annak a vészmadárnak nem jut benne 
hely, aki attól fél, hogy a Covid-19 mellett 
egy másik vírus is tovább terjed, és az 
apartman-házas építkezés hullámának 
áldozatul esik a BalatonZöldvár Madár-
megálló is. Már nem járnak messze, 
konkrétan a szomszédban.

 Madármegálló

B.B.-SZ.J.



 De mindez oly távoli és így nem is fáj (majd fog, de akkor már 
késő), foglalkozzunk inkább saját közvetlen környezetünk-
kel, nézzük mi is történt nálunk a pandémiára hivatkozva.

De ma már – időben és térben – Ugocsa igen csak messzi 
van. Nincs is, aki ellenszegüljön.  Ez meg is látszik a Corona 
vírus trónra emelésén, amire hivatkozva teszik lóvá társadal-
munkat.  A kormány olyan felhatalmazási törvényt vindikált 
magának, ami egész Európában példátlan volt. És azonnal ki 
is használták – a reméljük soha vissza nem térő – alkalmat, 
konkrétan meghivatkozva az egészségügyi vészhelyzetet, 
mint indok, 138 milliárd forint azonnali lenyúlására.

…balatonföldvári 20 hrsz.-alatti ingatlan zöldfelületét érintő 
terület karbantartásról, a munkálatok szakszerű és bizton-
ságos elvégzéséhez szükséges - korábban a területen létesí-
tett üzleti előkertek alapjaként funkcionáló - burkolati 
elemek és a közvilágítási kandeláberekről lekötött elektro-
mos csatlakozások megszüntetéséről. Elrendelem a szüksé-
ges intézkedések megtételét.

„Ugocsa non coronat” szállóigeként maradt ránk, egy 
mesebeli, latin műveltségű Magyar Királyságból. Történt 
ugyanis, hogy a történelmi királyság legkisebb vármegyéje 
Ugocsa  küldötte nem szavazta meg a  leányági örökösről 
rendelkező Pragmatica sanctiót, ami példátlan ellensze-
gülésnek számított. Merthogy, Ugocsa már pediglen nem 
koronáz!

Soha ennyi pénzt még nem osztottak szét az ország közös 
kasszájából magánszállodák fejlesztésére. Ahogy most 
kiderült, csak a „Kisfaludy” eredeti 20 milliárdját emelték 
83,5 milliárdra, így a tervezett keret több mint négyszeresét 
osztották szét hazai forrásból, tehát a magyar adófizetők 
pénzéből vissza nem térítendő ajándékként a NER lovag-
jainak.
Mészáros, Tiborc, Garancsi, Csányi, Hernádi és holdudvaruk 
90 milliárdot profitált a vészhelyzeten, míg az összes többi 
magyarországi vállalkozás és polgár összesen, a maradék 48 
milliárdon osztozik. 

 Idézetek következnek a világjárvány leküzdése érdekében 
Balatonföldváron rendkívüli felhatalmazással hozott polgár-
mesteri határozatokból:
„Indoklás nélküli, egyértelműen megfogalmazott határozati 
javaslat,

Határozatomat a katasztrófavédelemről és a hozzá kapcso-
lódó egyes törvények módosításáról szóló 2011. évi CXXVIII. 
törvény 46. § (4) bekezdésében biztosított jogkörömben, a 
veszélyhelyzet kihirdetéséről szóló 40/2020. (III.11.) Korm. 
rendeletre tekintettel hoztam.”

Annak tudatában, hogy a kikötő WC-jét hat éve érthetet-

Tehát a covid-19 elhárítása érdekében, a város lemond több 
mint 4 millió forint terasz bérbeadásból származó bevétel-
ről, továbbá 1 millió forint költséggel kivágatták a négy 
történelmi fenyőfát a kikötőben. Mindez természetesen és 
életszerűen, szorosan összefügg a vírus elleni küzelemmel?!
Egy másik, rendkívüli felhatalmazással hozott határozatból:
 „A kikötő előtti területen „területrendezést” végez a 
korszerű és modern higiéniai körülményeknek is megfelelő 
környezet kialakítása céljából, melynek jelentőségét a jelen-
legi veszélyhelyzet is bizonyítja.” !!!

lenül, és értelmetlenül elpusztították, és a közforgalmú 
kikötő azóta is törvénytelenül működik, mert az utasok és 
mindenki más a bokrokban végzi kis nagy dolgát, de kéz-
mosó pl. nincs  a területen járvány idején!!!

    • Kormányrendeletnek megfelelően, segít a vállalkozá-
soknak a tevékenységük folytatása érdekében, akik szolgál-
tatásokat nyújtanak a városba látogató vendégek, és az ál-
landó lakosok számára.

    • A turizmusban dolgozó vállalkozók bevonásával elemez-
hette volna a nyári szezon várható fejleményeit. A parkolók 
és strandok fizetőssé tételét pl. csak a hétvégeken vezetné 
be, amit a Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület racionális 
lépésnek tartana. Igazodva ahhoz a trendhez, hogy szabad-
ság híján az emberek ebben az időszakban fognak tömeges a 
Balatonra jönni. Hogy ez Balatonföldvárra is érvényes le-
gyen, azért bizony tenni kell. 

    • Felajánlja az Önkormányzati adminisztráció tapasztala-
tát és erőforrásait, hogy minél több magánszállás üzemel-
tető tudjon forráshoz jutni a 60 milliárdos Kisfaludy pá-
lyázatból. Felismerve, hogy ezzel nem csak az egyének, 
hanem a város vagyoni helyzete is szintet lépne. (lásd: Hévíz)
    • Mindezek elmaradása okán is Egyesületünk kezdemé-
yezi a szezon után egy olyan fórum összehívását, ahol az 
önkormányzat képviselői, és a turizmusban dolgozó vállal-
kozók együtt beszélgetnének közös dolgainkról. A saját 
tapasztalatunk, és mások véleménye alapján állíthatjuk, 
hogy ez a jelenlegi szervezeti rendszer alkalmatlan arra, 
hogy megtalálja azt a közös érdekeltséget, amelyben a 
turizmus irányítói, és azok, akik a végeken a gyakorlatban a 
saját és mások boldogulása érdekében teszik a dolgukat, 
elégedettek legyenek.

De nézzük, mi az, amit az Önkormányzat megtehetett volna 
a rendkívüli felhatalmazásával élve az itt élő emberekért. 
Olyan dolgokat sorolok, amire a környezetünkben volt és 
van példa: 
    • Lezárt higiéniai csomagolásban, minden helyi lakos pos-
taládába eljuttatja a szájmaszkokat és kesztyűket, nyug-
díjasoknak a fertőtlenítő kézmosót. (két milliárd forint éves 
költségvetésű település ezt megengedhette volna ma-
gának).
    • A város kártya hatályát – költségtérítés nélkül – meg-
hosszabbítja egy évvel. (lásd: Fonyód ).

    • Kihasználva az adódott kegyelmi időszakot, rendbe teszi 
a közterületeket.

    • Pl. felismerhette volna annak szükségességét, amiről az 
egyik párt törvényjavaslatot készül benyújtani a parla-
mentben, hogy legyen minden balatoni településen köte-
lezően minimum egy szabad strand. (Balatonbogláron 6 db 
van ).

    • Fentieken túl minden városunkban élő embert érintheti 
az a változás, amikor is a közeljövőben a kikötőt egy új bérlő 
üzemelteti. Egyesületünk álláspontja szerint az Önkormány-
zatnak haladéktalanul olyan szabályokat, rendeleteket kell 
megalkotnia, melyek védik a helyi lakosokat az esetleges 
érdeksérelmektől. . Mert a BAHART ugyan ment, de mi ma-
radtunk, és maradni szeretnénk még sokáig…

K.P.



Ne csak mosolyogjunk, nevessünk is…

Impresszum:

Felelős kiadó: Herényi Károly

Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület 

elnöke

Szerkesztő: Szabó József - Telefon: 06-20-2724325

e-mail: mosolygobalatonfoldvar@gmail.com

Nyomda: TRADEORG Kft. Balatonfűzfő

Az újság elkészítésében résztvettek:

Ingyenes kiadvány

Andorka Sándor, Bekker Béla, Kárpáti

Péter, Füleki Timea, Herényi 

Károly, Kiss Zoltán, Dr.Kovács Zsolt, 

Pilusin István, Szabó József.

- Mit mond? 

Egy férfinak szép nagy háza volt, mögötte úszómedence és gyümölcsöskert.

- Azt mondta, hogy isten hozott, fiam!

Az újgazdag 3 medencét épített a kertjében. Az egyikben meleg víz volt, arra 
az esetre, ha meleg vízben akar fürödni. A másikban hideg víz volt, arra az 
esetre, ha hideg vízben akar fürödni. A harmadik üresen állt arra az esetre, ha 
nincs kedve fürödni.

Az öregasszony elkíséri orvoshoz az öregembert, mert az rosszul hall. A 
vizsgálat végén azt mondja az orvos: 
- Uram, szükség lesz széklet- és vizeletmintára. 

Mit szólt az apád, amikor börtönbe kerültél?

Az öreg odafordul az asszonyhoz: 

- Azt, hogy add oda a gatyádat!

A férfi vállat vont:

A nők ahogy meglátták, rögtön nyakig a vízbe merültek.
– Addig nem szállunk ki, amíg el nem megy! – kiáltották.

Egy nap fogott egy vödröt és hátrament a kertbe, hogy szedjen egy pár 
gyümölcsöt. Mikor a medencéhez ért, látta, hogy néhány fiatal nő mezítelenül 
fürdik benne.

– Nem azért jöttem, hogy magukat mezítelenül lássam. Csak az aligátort 
akartam megetetni…

Ne csak mosolyogjunk, nevessünk is…

Ön a Mosolygók Lapjának 7. számát tartja kézben. Az 

eddigi visszajelzések, elég biztatást adtak ahhoz a 

szándékunkhoz, hogy folytassuk, amit elkezdtünk. 

Hogy eleget tegyünk eredeti célkitűzésünknek, és 

olyan írásokat, véleményeket jelentessünk meg, 

melyek városunk lakóinak életét közvetlenül érintik, 

olyan témákról adjunk hírt, melyek leginkább érde-

kelhetik a közvéleményt. Azzal a nem titkolt szándék-

kal, hogy a szunnyadó közéletet éber állapotba hozzuk, 

hogy az emberek passzív szemlélődőből, aktív szerep-

lőkké váljanak.

Ezért azoktól, akik szándékainkkal egyetértenek, és 
megtehetik, az újság kiadására érkező bármilyen 
összegű pénzadományt elfogadunk, amit hálásan 
megköszönünk, és a további munkánk folytatásának biz-
tatásaként értékeljük.
A számlaszámunk: 10403923 – 50526966 – 84691001

Jelen állás szerint a lap középtávú megjelentetése nincs 
veszélyben. De mivel mi hosszabb távra tervezünk, az 
erkölcsi támogatáson túl anyagiakra is szükségünk van.

Postacímünk: 

Kedves Olvasónk!

8623 Balatonföldvár, Balatonszentgyörgyi út 98.

Hisszük, hogy ez mindannyiunk közös ügye és érdeke! 
Ebből következően bármilyen észrevételt, véleményt 
szívesen fogadunk, olvasói leveleket, önálló írásokat 
készséggel megjelentetünk, akkor is ha nem egyezik a 
mi meglátásunkkal, de az(azok) az újság által képviselt 
civilizált hangvételét nem sérti(k).


